
Práva oběti 

 Podat trestní oznámení – 

písmeně nebo ústně do protokolu 

Trestní oznámení by mělo obsahovat: 

 Kdo ho podává 

 Komu (PČR nebo 

státní zastupitelství) 

 Kdy došlo k události 

 Kdo spáchal oznamovaný skutek 

(popis, případně „neznámý 

pachatel“) 

 Kde došlo k události 

 Jakým způsobem došlo 

k události 

 Co bylo způsobeno (následky, 

škoda,…) 

 Motiv jednání pachatele 

 Vhodné je označení svědků 

(včetně kontaktů) a důkazů 

 Máte právo žádat, aby vás PČR 

(nebo státní zastupitelství) 

vyrozumělo o učiněných 

opatřeních (pachatel byl vzat do 

vazby apod.) 

 

 Navrhovat v trestním řízení důkazy 

 Nahlížet do spisu a pořizovat si 

z něj kopie či výpisky 

 Požadovat informace, že byl 

pachatel propuštěn nebo uprchl z 

vězení 

 Účastnit se soudního jednání a 

vyjádřit své názory, potřeby 

 Žádat náhradu škody, která vznikla 

trestným činem viz.dále 

 Nechat se zastupovat 

zmocněncem (jakákoli osoba na 

základě plné moci) nebo 

advokátem (také přiděleným 

soudem, pokud nemáte dostatek 

prostředků) 

 Žádat mediaci – tzn. 

zprostředkování mimosoudního 

řešení, provádí Probační a 

mediační služba ČR 

 

 

 

Během celého procesu 

může být oběť trestného 

činu doprovázena 

důvěrníkem, který je 

přítomen spolu s obětí při úkonech 

trestního řízení. Zmocněnec oběť 

zastupuje, důvěrník poskytuje 

především psychickou pomoc oběti 

trestného činu.   

 

Typy škod a jejich náhrada  

 Škoda na zdraví – pokud byla 

způsobena, požádejte svého lékaře 

o stanovení tzv. bolestného 

 Při utrpění vážnější škody na zdraví 

(alespoň 100 bodů bolestného) 

nebo jste pozůstalým po oběti 

usmrcené trestným činem, na 

jehož příjmu jste byli závislí a 

nepodaří se dosáhnout náhrady 

škody od viníka, je možné žádat 

peněžitou pomoc Ministerstvo 

spravedlnosti  



 Úhrada nákladů na léčení – 

poplatky za léky, rehabilitační 

pomůcky, cesty k lékařům, 

ošetřovatelku  

 Náhrada výdělku – týká se ztráty 

výdělku během pracovní 

neschopnosti, po skončení pracovní 

neschopnosti, případně i ztráty na 

důchodu  

 Náhrada odcizených či zničených 

věcí – např. oblečení, telefon, kolo 

apod. 

 Škoda na vozidle – řeší se v rámci 

tzv. povinného ručení 

 

Jak uplatnit náhradu 

škody vzniklé trestným 

činem:  

 Zajímejte se o průběh trestního 

řízení, máte právo na informace 

 Požadavek na náhradu škody 

můžete v trestním řízení uplatnit 

nejpozději při hlavním líčení soudu 

před zahájením dokazování  

 Požadovanou výši náhrady škody je 

třeba co nejpřesněji vyjádřit 

v penězích, pokud si nejste výší jisti, 

žádejte o vypracování odborného 

znaleckého posudku 

 Pokud soud rozhodne o náhradě 

škody, doručí Vám rozsudek nebo 

trestní příkaz  

 Pokud v trestním řízení nebude 

škoda dostatečně doložena, odkáže 

Vás soud na občanskoprávní řízení, 

pak máte možnost podat žalobu  

 Pokud odsouzený nebude ochoten 

škodu nahradit, můžete navrhnout 

exekuci jeho majetku.  

 
 
 
 

Pokud si nevíte rady, obraťte se na 
Sociálně právní poradnu Vzájemné soužití 

o.p.s., Bieblova 8, Moravská Ostrava 
 

 
 

 

INFORMACE 

PRO OBĚTI TRESTNÝCH 

ČINŮ 

 

 

 

Obětí trestného činu (poškozeným) je 

v souladu se zákonem každý, komu 

bylo trestným činem ublíženo na zdraví 

nebo způsobena majetková, morální či 

jiná škoda.  

 

Za oběť se považuje také osoba 

pozůstalá po oběti, která v důsledku 

trestného činu zemřela, jestliže této 

osobě zemřelý poskytoval výživu (nebo 

byl povinen poskytovat). 


